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انیمیشن ساعت جادویی پیش تر با نام 
»سفر به تاریکی« در جشنواره فیلم های 
کودکان و نوجوانــان اصفهان در بخش 
ویژه توانست جایزه گوهرشاد را دریافت 
کند. بعدها و به هنگام اکران در جشنواره 
فجر نام پروژه  تغییر کرد و با نام »ساعت 
جادویی«   در جشــنواره اکران می شود. 
روایت این فیلم دربــاره واقعه تاریخی 
مسجد گوهرشاد اســت که این واقعه در 
لابه لایه قصه اصلی اثر، گنجانده شــده 
است. محمدعلی بصیری نیک کارگردان 
و محمدمهدی نخعی راد تهیه کننده این 
انیمیشن هستند. محمدعلی بصیری نیک 
در گفتگو با ماهنامه صبا درباره اکران این 

انیمیشن سخن گفته است که می خوانید.

از »ساعت جادویی« برایمان بگویید 
و دلیل انتخاب داستان و مضمون آن 

برای ساخت این انیمیشن؟
»ساعت جادویی« پروژه ای ست که تقریبا ۵ 
سال پیش شروع شد، دوسال مرحله پیش تولید 
و سه ســال تولید آن زمان برد. این انیمیشن با 
تکنیک سه بعدی اجرا شده و سه قطعه موزیکال 
دارد که این ســه قطعه با تکنیک دوبعدی کار 
شده اند. »ساعت جادویی« روایتی است مرتبط 
با سبک زندگی، فرهنگ ایرانی و مشاغلی که در 
زمان گذشــته در جامعه ما خیلی مشهود بوده 
اســت. فرهنگ ها، خرده فرهنگ ها و مشاغلی 
که درگذر زمان کم کم آن ها را از دست داده ایم 
و »ســاعت جادویی« هویت ایرانــی خودمان 
را به ما یــادآوری می کند که مــا چه چیزهای 
ارزشمندی داشته ایم که در گذر زمان از بین رفته 
یا به شکل های دیگری در جامعه دیده می شود. 
قصه یک پســربچه امروزی ست که توسط یک 
ساعت جادویی که از پدربزرگش هدیه گرفته، 
در زمان سفر می کند و به گذشــته می رود. به 
زمان کودکی پدربزرگ خــودش و دورانی که 

شغل خانوادگی شان نمدمالی بوده و رونق داشته 
و از طرفی مصادف با زمانی است که حاکمیت 
تلاش داشته تا نوع پوشش مردم را تغییر دهد 
و کلاه  شــاپو را جایگزین کلاه نمدی کند. قیام 
گوهرشاد نیز چاشنی این قسمت داستان شده و 
به تصویر کشیده می شود و او شاهد صحنه هایی 
از فشــار حاکمیت و اعتراض مردم و آن اتفاق 
تلخی که در آن ایام پیش آمد، می شــود. بعد از 
این ماجراها پسربچه به زمان حال برمی گرد و 
حالا که گذشته پدربزرگ و شغل پدری خودش 
را دیده، بــه پدربزرگ کمک می کند تا شــغل 

خونوادگی شان را رونق دهند.

به طورکلــی تمایــل داریــد که در 
زمینه فرهنگ هــای ایرانی کار کنید، 
یا قصدتان این بوده که با ســاخت 
»ساعت جادویی« این مضمون را هم 

تجربه کنید؟
بلــه تمایلــم بیشــتر بــه کار در زمینه 
فرهنگ های ایرانی اســت و تــلاش می کنم تا 
هویت و ارزش های ایرانی هم به کودکان امروزی 
نشــان دهم. اکثرا کارهایی که تولید می شود 
تقریبا الگوبرداری های درست یا نادرستی است 
که از غرب برداشته می شــود. ما نیاز داریم که 
در محتوایی که تولیــد می کنیم، جذابیت های 

فرهنگی مان را به کودکان امروز یادآوری کنیم.

انیمیشن ســازی در ایــران با چه 
چالش هایی همراه است؟ 

انیمیشن ســازی در ایران خیلی ســخت 
اســت. یکی این که به صــورت کلی پروســه 
تولید یک انیمیشن بســیار طولانی است. مثلا 
حداقل زمانی که می شــود صــرف تولید یک 
انیمیشن سینمایی کرد، دوسال است، ولی اگر 
بخواهیم یک زمان طبیعــی را در نظر بگیریم، 
ممکن است ۳ تا 4 ســال طول بکشد و خب در 
ایران این طوری است که وقتی شما قرارداد یک 

پروژه را می بندید، این قرارداد با یک عدد و رقمی 
بسته می  شود که در زمان شــروع پروژه کاملا 
منطقی اســت ولی هرچه قدر جلوتر می رویم، 
به خاطر مســائل اقتصادی می بینیــم که این 
عدد و رقم کم کم دارد وارد فاز ضرر می شــود تا 
این که بخواهد یک تیم را به صورت منســجم 
نگاه دارد. یکی دیگر از عواملی که متاســفانه ما 
در تولید پروژه خودمان هم با آن روبه رو بودیم، 
مهاجــرت نیروهای حرفه ای اســت. نیروهای 
حرفــه ای به خاطر این که بازار انیمیشــن را در 
ایران خیلی خــوب نمی بینند ترجیح می دهند 
که مهاجرت کنند یا این کــه در ایران بمانند و 
به صورت فریلنســر با کمپانی های خارجی کار 
کنند، ترجیح شان کار کردن با خارجی هاست 

تا داخلی ها.
 

فکر می کنید »ساعت جادویی« با چه 
بازخوردی در جشنواره مواجه باشد؟

»ســاعت جادویی« یک واقعه تاریخی را با 
تصاویری جذاب به نمایش می گذارد، مانند یک 
کلاس درس تاریخ جذاب، نه یک کلاس درس 

تاریخ حوصله سربر. 
اگر مخاطــب دنبال تفریح نباشــد، یعنی 
دنبال صحنه های مثلا تعقیب وگریز و شوخی ها 
و این طور تصاویر نباشد و دوست داشته باشد که 
یک روایت تاریخی مســتند را تماشا کند و این 
سبک را بپسندد، به نظرم ارتباط خیلی خوبی با 
آن می گیرد. ولی اگر نه، به سینما یا به انیمیشن 
فقط به دید یک تفریح نگاه کند، فکر می کنم که 

خیلی باب طبعش نباشد.

البتــه بهتریــن حالت بــرای یک 
فیلمساز این است که ایده های خود 
را خیلی ریز، در دل همان به قول شما 
تفریحات بگنجاند تا هم مخاطبش 
را حفظ کرده باشد و هم ایدئولوژی 

خودش را.
کاملا درست اســت، بله. من به این مسئله 
به دید یک چالش نگاه می کنم. این یک چالشی 
است که با یکی دوتا پروژه ساختن حل نمی شود 
و نیازمند یک تفکر جمعی و یــک نگاه جدید 
در سینما ایران اســت که مخاطب را به سمتی 
ببریم که بتواند تفکیک کند که چه پروژه ای را 
می خواهم نگاه کنم و با چه نگاهی می خواهم آن 
را تحلیل کنم. به نظرم هنوز یک مقدار با این نگاه 

درست فرهنگی فاصله داریم.

حرف آخر؟
من حرفی کــه فیلم مان بیــان می کند را 
دوست دارم مجددا بگویم. ما در فرهنگ خودمان 
خیلی زیبایی و جذابیــت داریم. به نظر من این 
جذابیت ها باید به تصویر کشیده شود و خوب هم 
باید به تصویر کشیده شود و تولیدات داخلی مان 
آن قدر روی بخش فرهنگ غنی خودمان تمرکز 
داشته باشند تا مخاطب امروز، در کنار تماشای 
تولیدات خارجی، متوجه جذابیت ها و فرهنگ 

غنی مان باشد.

»ساعت جادویی« 
یک واقعه تاریخی را 
با تصاویری جذاب 
به نمایش می گذارد، 
مانند یک کلاس 
درس تاریخ جذاب، 
نه یک کلاس درس 
تاریخ حوصله سربر. 
اگر مخاطب دنبال 
تفریح نباشد، یعنی 
دنبال صحنه های 
مثلا تعقیب وگریز و 
شوخی ها و این طور 
تصاویر نباشد 
و دوست داشته 
باشد که یک روایت 
تاریخی مستند را 
تماشا کند و این 
سبک را بپسندد، به 
نظرم ارتباط خیلی 
خوبی با آن می گیرد

محمدعلی بصیری نیسک، 
کارگردان انیمیشن 

ساعت جادویی:

هویت ایرانی 
را به کودکان 

امروز یادآوری 
می کنیم

ندا روزبه 
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